
 

 

 

 

Referat for 9. møde i Erhvervslivets EU-

og Regelforum den 23. juni 2022 

 

 

Sted: DE, Børsen, 1217 København K  

Dagsorden 

11:30 – 12:00 Mulighed for frokost  

12:00 – 12:05 Velkomst til DE v./ Morten Langager, Direktør DE  

12:05 – 12:15 Velkomst v./ Paul Mollerup, formand 

12:15 – 12:20 Regeringens svar v./ Brian Wessel, Erhvervsjuridisk Direktør i 

Erhvervsministeriet 

• Oversigt over anbefalinger sendt til regeringen pr. juni 2022 (Bilag 1)  

12:20 – 12:30 Kort oplæg omkring regeringens digitaliseringsstrategi v./ Torsten 

A. Andersen, Vicedirektør i Erhvervsstyrelsen  

12:30 – 12:50 Oplæg v./ Kent Damsgaard, Direktør i F&P  

• Kent Damsgaard vil tale om potentialet i at gøre den erhvervsrettede 

regulering digitaliseringsparat.   

12:50-13:10 Oplæg v./ Mads Reinholdt, Direktør i Forbrugerrådet Tænk  

• Mads Reinholdt vil tale om digitaliseringsdagsordenens samfundsmæssige 

perspektiv, og de afgørende forbrugeretiske og datasikkerhedsmæssige 

hensyn, der skal tænkes ind i arbejdet med det nye tema om 

digitaliseringsklar lovgivning. 

13:10-13:45 Q&A til de to oplæg og diskussion i plenum  

• Diskussion af hvordan indsatsen kan understøtte bedre 

reguleringsdagsordenen samt mulighedsrummet for udarbejdelsen af 

anbefalinger.  

• Arbejdsgruppe omkring digitaliseringsklar lovgivning (Bilag 2).  

13:45 – 13:55 Pause 

13:55 – 14:25 Drøftelse af anbefalingskatalog v./ Paul Mollerup, formand 

• Anbefalingskatalog juni 2022 (Bilag 3)  

14:25-14:40 Behandling af forslag fra arbejdsgrupper, som der ikke er konsensus 

om i arbejdsgruppen  

• Drøftelse med udgangspunkt i Formandsnotat (Bilag 4) 

14:40-15:00 Evt. og afrunding af mødet.    

• Forslag om at afbureaukratisere det kommunale erhvervsområde (Bilag 5)  



 

 

 

 

Referat 

Afbud: Flemming Nøhr Pedersen (Landbrug & Fødevarer), Sofie Nilsson 

(Akademikerne) Emil Fannikke Kiær (DI), Francois Grimal (Dolle A/S), Pelle 

Guldborg Hansen.  

 

1. 12:00 – 12:05 Velkomst til DE v./ Morten Langager, Direktør DE  

Morten Langager bød velkommen på vegne af Dansk Erhverv og præsenterede 

DE’s vision for, hvordan Danmark kan blive verdens bedste land at drive 

virksomhed i. Dette blev uddybet med en gennemgang af et 

konkurrencebarometer udviklet af DE.  

 

2. 12:05 – 12:15 Velkomst v./ Paul Mollerup, formand 

Formanden takkede for, at DE ville være vært for det niende møde i Regelforum 

og kommenterede på den forsatte krig i Ukraine, stigende inflation samt 

betydningen af, at vi er gået ind i et valgår.  

Formanden er inviteret til at holde et oplæg for Rådet for Samfundsansvar og 

Verdensmål og opfordrede medlemmerne til at bidrage med input hertil. I 

forlængelse heraf orienterede han om seneste nyt fra RegWatch Europe og et 

kommende OECD- møde i Bruxelles omkring Bedre Regulerings dagsordenen, 

som formanden deltager i. Formanden og Dorthe Sindbjerg Martinsen vil tage en 

dialog om en evaluering af, hvordan det arbejde, som pågår i RegWatch, kan 

spilles ind til Regelforum, eller evt. til TIV-arbejdsgruppen. 

Formanden gav status på arbejdsgruppen omkring digitaliseringsklar lovgivning, 

og bemærkede at forummet glæder sig til at se, hvad gruppen spiller ind med til 

november-mødet. 

 

3. 12:15 – 12:20 Regeringens svar v./ Brian Wessel, Erhvervsjuridisk Direktør i 

Erhvervsministeriet 

Brian Wessel gennemgik regeringens svar på de seneste anbefalinger fra marts-

mødet, Bilag 1 samt TIV-anbefalingerne. Særligt pointerede Brian Wessel, at 

regeringen hidtil havde tiltrådt alle Regelforums 37 TIV-anbefalinger, heriblandt TIV 

30 fra marts og TIV31, der blev vedtaget gennem skriftlig godkendelsesprocedure. 

FIDA spurgte i denne forbindelse ind til regeringens tilbagemelding på NALO 27. 

Angående servicetjek orienterede Brian Wessel om, at sekretariatet havde 

modtaget to ønsker om opfølgninger med 3 anbefalinger i hver. Sekretariatet har 

været i dialog med de relevante myndigheder. Svarene er stadig i proces, og 

sekretariatet vil kontakte medlemmerne direkte, når svar indkommer. 

[Medlemmerne modtog en oversigt over servicetjekket dagen efter mødets 

afholdelse - d. 24. juni 2022, pr. mail.] 

Dernæst fortalte Brian Wessel, at medlemmerne ville modtage et 

inspirationskatalog bestående af de 74 forslag fra Virksomhedsforum, som blev 



 

 

 

 

afleveret til den tidligere regering, og som den siddende regering ikke har taget 

stilling til. I det omfang medlemmerne ønsker det, kan inspirationskataloget give 

anledning til at stille nye anbefalinger. [Medlemmerne modtog materialet dagen 

efter mødets afholdelse - d. 24. juni 2022 pr. mail].  

Brian Wessel orienterede forummet om implementeringsplan for 

mobilitetsdirektivet, som er sendt meget for sent til medlemmerne. Det førte til en 

drøftelse af, hvordan Regelforum bedst involveres i arbejdet med at kvalitetssikre 

og udfordre implementeringsplaner. Formanden vil tage en indledende drøftelse 

med Erhvervsministeriet og Erhvervsstyrelsen omkring, hvornår medlemmerne af 

Regelforum kan inddrages i processen, og vil vende tilbage med et oplæg.  

 

4. 12:20 – 12:30 Kort oplæg omkring regeringens digitaliseringsstrategi v./ 

Torsten A. Andersen, Vicedirektør i Erhvervsstyrelsen  

Torsten A. Andersen holdt et oplæg omkring regeringens digitaliseringsstrategi. 

Her uddybede han særligt strategiens ni visioner. Derudover gennemgik Torsten 

A. Andersen centrale erhvervsrettede initiativer såsom kvanteområdet, 

cybersikkerhed, MinVirksomhed, ESG-data, og SMV:Digital og igangsættelsen af 

SMV:Robot.   

 

5. 12:30 – 12:50 Oplæg v./ Kent Damsgaard, Direktør i F&P  

Kent Damsgaard berettede om potentialet i at gøre den erhvervsrettede 

regulering digitaliseringsparat. Oplægget introducerede først den nuværende 

tilgang til at gøre lovgivning digitaliseringsklar, og pointerede at fokus hidtil har 

været på nye lovgivning samt offentlige løsninger  

Oplægget præsenterede to principper, der kan fremme gode rammevilkår, 

nødvendigheden for et samtidigt fokus på offentlige digitale løsninger og 

erhvervsrettet regulering samt et bredere perspektiv på begrebet 

”digitaliseringsklar”.  

Det første princip fokuserede på reglerne og rammerne for digitale 

forretningsmodeller, herunder vigtigheden af teknologineutralitet samt entydige 

objektive regler. Det andet princip fokuserede især på digitale løsninger på tværs 

af den offentlige og private sektor og den digitale brugerrejse.  

 

6. 12:50-13:10 Oplæg v./ Mads Reinholdt, Direktør i Forbrugerrådet Tænk   

Mads Reinholdt holdt et oplæg omkring digitaliseringsdagsordenens 

samfundsmæssige perspektiv, og de afgørende forbrugeretiske og 

datasikkerhedsmæssige hensyn, der skal tænkes ind i arbejdet med det nye tema 

om digitaliseringsklar lovgivning. 

Mads Reinholdt gjorde rede for konceptet omkring dataetisk digitalisering, der 

bygger på digitale løsninger, hvor privatlivsrettigheder og GDPR er tænkt ind fra 

start. Det centrale budskab i oplægget var vigtigheden i at tage udgangspunkt i 

Privacy by Design.  



 

 

 

 

Smittestop appen blev fremhævet som eksempel på digitale løsning, hvor 

forbrugersikkerhed – efter indledende startvanskeligheder - er tænkt ind i 

designet og brugen af data er afgrænset. D-mærket blev anbefalet som ordning 

flere virksomheder forhåbentlig vil benytte sig af. 

7. 13:10-13:45 Q&A til de to oplæg og diskussion i plenum  

På baggrund af de tre oplæg diskuterede medlemmerne væsentlige 

fokusområder inden for digitaliseringsdagsordenen.   

• Distinktionen mellem automatisering og digitalisering blev drøftet, og 

medlemmerne kommenterede på, hvordan det at sætte strøm til en 

proces ikke er det samme som at digitalisere. 

• Vigtigt at sikre at etablerede IT-løsninger ikke sætter rammerne for 

hvordan vi driver vores samfund.  

• Afgørende at muligheden for at være almindelig forbruger ikke bliver 

begrænset af den digitale udvikling, samt at øget brug af data også kan 

hæve kvaliteten af nødvendige tilsyn. Anerkendelse af analoge løsningers 

”convenience” er ikke det samme som at modsætte sig den digitale 

dagsorden.  

• Vigtigt at have risikoen for indbygget bias for øje, når man arbejder med 

AI-løsninger. 

 

 

• Kritisk at man har fokus på, hvor meget man kan automatisere hvor 

løsningerne hjælper borgere med at træffe beslutninger, og hvornår 

menneskelig hjælp til borgerne er nødvendigt. Det samme gælder de 

situationer, hvor systemer fungerer som beslutningsstøtte for fx 

myndigheder eller domstole, men hvor den endelige beslutning fortsat 

træffes af et menneske. Vigtigt at få afdækket det reelle behov inden man 

bygger en IT-løsning.  

• Vigtigt at centrale informationer i digitale dokumenter præsenteres lag 

på lag, sådan at brugeren kan tage stilling til det.  

Under diskussionen blev følgende konkrete forslag til overvejelser til 

arbejdsgruppen præsenteret af medlemmerne: 

- Digitale brugerrejser i staten og på tværs af den offentlige/private sektor.  

- Brancheorganisationers adgang til data, som det offentlige er i 

besiddelse af vedrørende organisationens egne medlemmer. 

 

- Markedsføringslovens § 18. Tilpasning af reglerne for markedsføring af 

kreditaftaler til den digitale udvikling, så oplysningerne kan præsenteres 

overskueligt for forbrugeren, uanset om der anvendes smartphones, 

tablets mv.  

- DAC7 som casestudy på en national løsning, som kan se god ud i teorien, 

men som skaber store problemer i praksis.  

- Vigtigt at arbejdsgruppen indtænker brugervenlighed for den ordinære 

borger eller virksomhed, og at vi ikke ”er på dataenes side. 



 

 

 

 

- Statslige IT-systemer skal være designet, så de er i stand til at afvige fra 

normalen, eksemplificeret i momsbetalinger fra private virksomheder 

under coronakrisen, hvor det ikke var tilfældet. 

 

8. 13:55 – 14:25 Drøftelse af anbefalingskatalog v./ Paul Mollerup, formand 

Anbefalinger om implementeringsplaner  

Følgende anbefaling oversendes til regeringen med enkelte tilføjelser: 

• IMPL 13: Kræftdirektivet 4. tilpasning  

Følgende sætning blev fjernet efter ønske fra forummet. Forslagsstiller 

accepterede ændringen:  

”I den sammenhæng henledes opmærksomheden på, at de danske kræftregler har 

et mere vidtgående niveau af beskyttelse som grundlag, end selve direktivet. Hvor 

direktivets artikel 1 angiver, at det har til formål at "...beskytte arbejdstagerne mod 

risici for deres sundhed og sikkerhed..." er området for den danske 

kræftbekendtgørelse at beskytte arbejdstagerne mod risikoen for udsættelse i sig 

selv” 

 

Anbefalinger om national lovgivning og nabotjek  

Følgende anbefalinger oversendes til regeringen uden ændringer:  

• NAT 12: Nabotjek af om ekstruderende kiks mærket med en 

aldersanvisning bliver defineret som ”forarbejdede fødevarer baseret på 

cerealier” eller ”babymad” i andre EU-lande 

• NALO 63: Bagere og fødevareproducenters mulighed for at afsætte 

brødrester til foderforsyningskæden  

Følgende anbefaling oversendes til regeringen med enkelte tilføjelser 

• NALO 60: Forsimpling og smidiggørelse af kontrollen af 

sporbarhedssystemet for tobak (Track & Trace) 

Forummet blev gjort opmærksom på, at myndigheden sandsynligvis kunne bruge 

en eksisterende markedsbaseret løsning på problemet, Forslagsstilleren var enig 

i, at det var en god ide at undersøge eksisterende løsninger. Anbefalingen 

suppleres derfor med en bemærkning under ”yderligere oplysninger”. 

Følgende anbefaling blev ikke godkendt til oversendelse nu 

• NALO 61 

• NALO 62  

Efter nærmere overvejelser har DE valgt at trække NALO 61.  



 

 

 

 

 

9. 14:25-14:40 Behandling af forslag fra arbejdsgrupper, som der ikke er 

konsensus om i arbejdsgruppen  

Formanden indledte diskussionen med at gøre rede for formandsnotatet (bilag 

4), som var affødt af processen med TIV 32 anbefalingen. 

Medlemmerne udtrykte interesse for at holde flere principielle diskussioner i 

Regelforum omkring svære tematikker.  

Der var enighed blandt medlemmerne i forummet om, at Regelforums primære 

opgave var at udarbejde og sende konkrete konsensusanbefalinger til 

regeringen.  

Der blev ikke udtrykt ikke interesse for at benytte muligheden for afstemninger 

om anbefalinger i Regelforum.  

10. 14:40-15:00 Evt. og afrunding af mødet.    

Formanden præsenterede forslaget om at afbureaukratisere det kommunale 

erhvervsområde (bilag 5). Der var opbakning blandt medlemmerne til at 

igangsætte arbejdsgruppe/r om afbureaukratisering på det kommunale og 

regionale område. Sekretariatet udsender invitation til medlemmerne om at 

tilmelde deltagere i arbejdsgruppen.  
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